
1 
 

 
 

 به نام نامی الل 

 مجری:

کنم خدمت همه عزیزان خوش آمد و خیر مقدم ویژه خدمت حجت الاسلام و سلام عرض می

المسلمین آقای دکتر هادی ریاست محترم پژوهشگاه قوه قضاییه و بسیار خوشحالم که در جمع 

برنامه ر این  نوآوری های   ابهترین شرکت ها و کنشگران عرصه لگال تک  به میزبانی پردیس 

دانم که میلاد حقوقی قضایی و همکاری صمیمانه قوه قضاییه در خدمت شما هستیم. لازم می

خاطر نشان و      عرض کنمشما عزیزان تبریک    یکایکخدمت    اعلی علیه السلام و ایام دهه فجر ر

مستحضر هستند که قبل یکی از دستاوردهای انقلاب اسلامی قوه قضاییه است و عزیزان  کنم که  

از انقلاب ما قوه قضاییه نداشتیم و بعد از انقلاب این استقلال و تفکیک قوا صورت گرفت. امسال 

سال توجه به شرکتهای دانش بنیان هست و در دیداری که فعالان عرصه دانش و فناوری با مقام 

ل اساسی کشور حل نخواهد ن موکداً بر این نکته اشاره داشتند که مسائامعظم رهبری داشتند ایش

های دانش بنیان. لذا امروز ما بیشتر از اینکه گوینده شد مگر با مداخله و حضور مجدانه شرکت 

باشیم میخواهیم شنونده چالش ها و مسائل و راهکارهایی باشیم که عزیزانی که به شکل واقعی 

از زوایای مختلف به این   که لازمهآنجادرگیر موضوع هستند برای مسئولین مطرح بکنند. اما از  

خواهیم   ا ر  آنها  در ابتدا در خدمت مسئولان محترم خواهیم بود و نقطه نظرات    کنیم  موضوع نگاه  

 عنوان نشست ما راهکارهای فناورانه در دادرسی الکترونیک با تکیه بر سند تحول قضایی. شنید

. در خدمت آقای دکتر هادی هستیم با موضوع اهمیت دادگاه دیجیتال در نظام قضایی است

 ایران.  

 بخش اول:

 موضوع : اهمیت دادگاه دیجیتال در نظام قضایی ایران

 آقای دکتر هادی 

در  همکاران خودم  نیز  و  ها  نوآوری  پردیس  از  تشکر  و  عزیزان  احترام خدمت  و  عرض سلام 

اهمیت  ،شده استای برگزاری این نشست. موضوعی که به بنده محول پژوهشگاه قوه قضاییه بر

که چرا پژوهشگاه قوه قضاییه وارد شود دادگاه دیجیتال در نظام قضایی ایران است. شاید سوال 

قانون اساسی کنیمعرض    ای   مقدمه بهتر است  شده  این عرصه   . مستحضر هستید که مطابق 
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دادگستری به معنای عام و قوه قضاییه مرجع تظلمات هست برای مردم و از سوی دیگر خانواده  

است. پس از یک سو ما از   آن اجرای عدالت و تحقق    آنهادستگاه قضایی به معنای عام وظیفه  

جانب مردم مراجعات داریم و از سوی دیگر از سوی خانواده قضایی انتظار اجرای عدالت. تا مدتها 

کم قوه قضاییه بخاطر مشکلات به فکر سنتی تعامل داشتند تا کم  به شکل کاملاًدو رکن    این

و دادرسی الکترونیکی افتاد. در آیین دادرسی کیفری بخش مجزایی به این امر اختصاص یافته  

قوه قضاییه به این فکر افتاد که   80. تقریباً از سال  استشده  فصل نهم مقررات کاملی بیان  در  

مشکلاتی وجود ثرت مراجعات مردم و مشکلات ابلاغ و ثبت پرونده و مفقودی پرونده  برای ک

یکی بحث شورای راهبردی دارد  مطرح شد و حالا دو یا سه ماده وجود    92. تا اینکه در سال  دارد

شبکه ملی   652و ماده    650  در ماده   و ایجاد مرکز ملی داده ها  649الکترونیک هست در ماده  

این  653عدالت ماده   مباحث مهمی است که در خصوص دادرسی   هادرگاه ملی قوه قضاییه و 

و مواد مختلف از خود آیین دادرسی کیفری ارجاع داده به این بخش   شده است  مطرح الکترونیک  

الکترونیک.   دادرسی  مقررات  خصوص  به   بدلیلاین  بنابردر  دسترسی  در  مردم  که  مشکلاتی 

این موضوع مطدستگاه قضایی   از شکل سنتی خارج    رح شد که داشتند  و وارد   شدهدادرسی 

. از طرف امکاناتی ایجاد شود و در واقع برای سهولت دسترسی مردم   شوددادرسی الکترونیک  

 ،که روش سنتی استفاده از کاغذمثل ایندیگر در خود دستگاه قضایی مشکلاتی وجود داشت  

کرد را سخت می  اسناد  تسهیلی    بنابراین  مدیریت  الکترونیک  که بودادرسی  برای همکاران  د 

مجموع این دو نگاه چه از جانب مردم و چه از در  . اما  انجام دهندفارغ از کاغذ    را  نند کارهاابتو

انجام  )نگاه دستگاه قضا   هنوز قوه قضاییه    اصلی  اما هدف  (شده استهر چند کارهای زیادی 

بحث   مانند . مشکلاتی  داردرضایت مندی از هر دو طرف هنوز وجود ن  یعنی شده است،  ق نمحق

به این مسیر   ا بودجه و منابع و موارد دیگر هم قابل انکار نیست. این مسئله ما ر  ، زیرساخت ها

در واقع اینکه   .برویم  دادرسی الکترونیکمثل استفاده از  رهنمون کرد که سراغ ابزارهای دیگر  

قضا   دستگاه  و  مشکلمردم  پرونده    با  انسانی   و کثرت  بودند    نیروی  دادرسی و  روبرو  با  فقط 

که   استمقدمه ای  تنها  قابل تحقق نیست و    امر   این  و   ردحل کرا  مشکل  می توان  نالکترونیک  

برای   که در دستور کار پژوهشگاه قوه قضاییه قرار گرفت. اما  شویموارد بحث دادگاه دیجیتال  

 را   پژوهشی اینکه عزیزان با فضای دادگاه دیجیتال آشنا بشند همکاران من در پژوهشگاه یک  

کتابی خانم رضایی و آقای دهقان    وانجام دادند با تمرکز بر هوش مصنوعی که سرکار خانم فرزانه  

ن از روی متن کتاب آبا تعاریف و تطبیق به یک تعریف اجمالی رسیدند که من  را چاپ کردند  
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 ، فناوری های تحول آفرین مانند هوش مصنوعی. دادگاه دیجیتال استفاده از  ممی ده توضیح  را  

در راستای سهولت یکپارچه    یدر بسترکلان داده ها برای انجام فرآیند دادگاه ها    و  رایانش ابری

کارشناس و وکیل و   ، قاضی  شاملبا ایجاد یک اکوسیستم  است  دسترسی به عدالت برای همه  

رکن اصلی دادگاه دیجیتال   اینکه  کنیم  مجموعه افرادی که نقش دارند. اگر بخواهیم کمی تحلیل  

تا الان در قوه قضاییه مغفول   نوین هست که  از فناوری های  بار   مانده استاستفاده  اولین  و 

استفاده از   ،شدهن  منجاو تا حالا ا  است  چیزی که مهم  آنو    انجام می دهد  راپژوهشگاه این کار  

در برخی کشورها از هوش مصنوعی به طور کامل از   .ستادادرسی    فرایند هوش مصنوعی در  

با توجه به مشکلات دادرسی فعلی باید جسورانه تر .  شودمی  ابتدای رسیدگی تا انتها استفاده  

یم و از هوش گذارفراتر ب  اپا رشده است  که در دادرسی الکترونیک بیان    آنچه عمل کنیم و از  

. کمک کند  هم به مردم   و  به سیستم قضایی  هم   بتواندکه  کمک بگیریم  مصنوعی و رایانش ابری  

که این   باشد شاید الان جای تعجب    وجود دارد  استفاده از این فناوری های نوین از ابتدای کار 

طبیعی   ی بعد شاید امرچند سال  ولی این به نظر ما تا    بگیرد   اجای قاضی ر  بتواندفناوری ها  

و تصمیم   کندنمونه رای صادر    می تواند  هوش مصنوعی    فضای فعلی  در  . در حال حاضرباشد

. مراجعات قاضی به نمونه آرا یا اطلاعات است  و از این جهت مفید بگیرد  خود قاضی    انهایی ر

 آن   مهم  موضوع.  بگیرداز هوش مصنوعی کمک    می تواندخاص یا دیگر موارد چیزهایی است که  

و یکی از عواملی که دادرسی الکترونیک    باشدیکپارچه    یباید تمام این فرآیند در بسترکه    است

عمل کردن همه اعضای یک دستگاه همین عدم یکپارچگی هست و یکپارچه  باشد  ه موفق  توانستن

ایجاد کنیم که   ا مورد آخر اینکه باید زیست بومی رو هدف هم دسترسی آسان به عدالت است.  

 . شدباهمینطور   نیزسیستم زندان  وکیل و کارشناس و کارمند و    نشوددیجیتال  فقط قاضی  

 مجری 

مخاطبین آنلاین. رسیدن به بسترهای تشکر میکنم از جناب آقای دکتر هادی. سلام ویژه به  

 دادگاه دیجیتال بدون در نظر گرفتن تجربه های موفق کشورهای توسعه یافته ناکارآمد و پرهزینه

. از همین رو در خدمت خانم دکتر فرزانه هستیم عضو هیات علمی پژوهشگاه قوه قضاییه است

 جیتال است. ن بررسی تحولات دنیا در برگزاری دادگاه دیاموضوع صحبت ایش
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 خانم دکتر فرزانه با عنوان : تحولات دنیا در برگزاری دادگاه دیجیتال

با لنز مطالعه تطبیقی. البته  همانطور که آقای دکتر   موضوع بحث من دادگاه دیجیتال هست 

. اصولاً شده استپژوهش انجام    دادگاه دیجیتال به عناوین مختلف در دنیادر مورد  اشاره فرمودند  

شناسند اما شما در منابع علمی بررسی   نام دادرسی الکترونیک می   با  آن را  ان و قضات حقوقدان

اما شاید آنلاین    و  کنید عناوین زیادی در این مورد داریم. دادگاه سایبری، الکترونیک، هوشمند

یک   درکه همه    می دهدن  اشاید نشنیده باشید. بررسی این عناوین نش  ادادگاه رمزنگاری ر  نام

فرآیند   تاکنند    موضوع اتفاق نظر دارند اینکه همه از بسترهای فناوری و اطلاعاتی استفاده می

ند و اتفاقات دیگری که با ده کاهش    اتسهیل کنند و ضمن این تسهیل هزینه ها را  دادرسی ر

وش مثل ه   می رود هوشمند یک پله بالاتر سراغ فناوری های نوین  . اما دادگاه  دهد  ابزارها رخ می

تا فرآیندها   کند   میاز سایر ابزارها مثل رایانش ابری استفاده    است  کن مصنوعی و تا جایی که مم

شده و دادگاه رمزنگاری هم که در انگلستان به صورت پایلوت برگزار    بردراحت تر پیش    بتوان  ار

ند تا ارگذروی این بستر به اشتراک ب  راتا حل اختلاف    است چین  مبتنی بر بلاک  یدادگاه   است

ند و به ازای ه نند نظر بداافرادی که به عنوان هیات منصفه هستند حتی وکلا و افراد حقوقی بتو

از کنندپاداشی در قالب رمزارزها دریافت    کنندکمکی که به حل اختلاف می . تعریفی که ما 

در بستر یکپارچه استفاده کنیم   راکه فناوری های تحول آفرین    این استدادگاه دیجیتال داریم  

از قاضی دیجیتال هیات  باشد شامل تمام اعضای پرونده  می دهیم تا این اکوسیستمی که شکل 

 می توانند شاهد و زندان که به صورت دیجیتال هستند که هر کدام از این عناوین    ، وکیل  ، منصفه

 . کنندمحقق    را آن    بتوانندبرای شرکتها یک ایده باشند برای موضوعات مختلف که  

قطعاً هوش مصنوعی مهمترین فناوری   استدر مورد فناوری هایی که در دادگاه قابل استفاده  

برای دادگاه ساده کردن   آنکه مزایای    می شودکه در بستر دادگاه استفاده  ست  اتحول آفرین  

 و   اسنادجمع آوری و ارزیابی شواهد و تحلیل محتوای    ، تسهیل حل اختلافات  ، فرآیندهای اداری

آرا   ما  در    .شودبهبود صدور  بلاکچین  توانیمبستر  ها  می  پرونده  اسناد  اصالت   ، برای  سنجش 

. شاید برای  کنیماستفاده    از آنسهولت ثبت زمین و سایر امور ثبتی و قرارداد هوشمند    ،شواهد

 کنیماستفاده    شبکه اجتماعیدادگاه از    درکه بخواهیم برای ارتباط با مردم    باشدما دور از ذهن  

شوداما   می  استفاده  کشورها  از  بسیاری  قضات  در  آموزش  برای  کارمندان  ،و  افزایش   ،جذب 

و کلان داده ها و تحلیل باشد  بستر مناسبی    می تواندشفافیت فرآیندها و جلب اعتماد عمومی  
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سازماندهی پرونده ها   کمک کند،ری مناسب داده های کاربران دادگاه  به جمع آو  می تواند  آنها

از نیازهای شهروندان از سیستم قضایی داشته    ، کندتسهیل    ار تا   کند و کمک  باشد  ترسیمی 

حقوقی فناوری در مطالعات حوزه  بررسی  .  باشدداشته    االگوهای رفتاری و پیشگیری از جرم ر

این حوزه مواجه هستیم از استفاده   درکه با طیف وسیعی از فناوری ها    می دهدن  اسطح دنیا نش

وب سایت و    استلا  وست برای دسترسی به منابع حقوقی که نمونه اش    موتورهای جستجواز  

که خودم هم چک کردم همچنان پر قدرت کارهای حقوقی و مشاوره انجام   نکسیس لکسیس

که برای رسیدگی به شکایات   پیدونات با عنوان    2016تا اولین ربات وکیل دنیا در سال    می دهد

 . شده استلندن و نیویورک استفاده    در در خصوص جریمه پارک خودرو  

از ایده   2002اولین بار در سال    ،کنم  طرح  ااگر بخواهیم به تفکیک کشورها و قاره ها موضوع ر

قضایی   بی شرکت  در  دستیار  شرکت    . دشتفاده  اس  ای  یک  مستحضرید  شرکت   حراج این 

میلیون پرونده اختلاف مشتریان مواجه شد یعنی شکایاتی   40این شرکت با    .ستاالکترونیک  

  کندیک تیم حقوقی استفاده  از  به جای اینکه    .ن داشتنداکه مشتریان در خصوص سفارشاتش

 در را کاهش دهد به ویژه  دخالت انسان    تا  کنداز نرم افزارهایی استفاده  می تواند  فکر کرد که  

به   ستلوب سایتی با نام سایبر  2012در سال    .داردمواردی که پر تکرار هست و موارد مشابه  

دولت   با نام امریکا    در  ای   پروندهدر    2016. در سال  کندحل    اپرونده ای ر  توانستعنوان وکیل  

ص اینکه مجرم شایسته برخورداری از تعلیق مجازات هست یا نه از دستیار برای تشخی   لومیز علیه  

فردی که در نتیجه رای   آن این سیستم اگر چه    در که    این است   قضایی استفاده کردند. جالب 

شکایت کرد و رای تجدید نظر این بود که این رای   ،دستیار قضایی از تعلیق مجازات محروم شد

به بعد از دستیار قضایی   آنها اجازه دادند از    اشتباه است اما فایده اش این بود که به دادگاه

. ولی یک شرط داشت که در جایی که دستیار قضایی باعث شدت و سخت گیری کننداستفاده 

برای مجرم   آن  توان  می  نشودزیاد  ک  از  از دیوان شهر لس  2020سال    از  .دراستفاده  آنجلس 

   ، استفاده می کند.دارد دستیار قضایی جینا برای پرداخت جرایم ترافیکی و اعتراضاتی که وجود 

.  شده استاگر چه خیلی هوشمند نیست ولی باعث کاهش هزینه های ترافیکی و دادرسی دادگاه  

ونده های فیزیکی پیشی گرفته و این تعداد پرونده های دیجیتال از پر  2015در برزیل از سال  

سریعتر به نسخ دیجیتال   را  ها چیزی هست که ما هم به عنوان زیر ساخت نیاز داریم که پرونده  

دادگاه دیجیتالی مبتنی بر قراردادهای یک  کانادا دانشگاه توکیو و بریتیش کلمبیا    در تبدیل کنیم.  
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ی حل و فصل اختلافات استفاده کردند. برا  آنو از نتیجه تصمیمات  طراحی کردند    اهوشمند ر

کنند. بریتیش کلمبیا   های کانادا از توییتر برای ارائه اطلاعات به شهروندان استفاده می  دادگاه

یعنی تعامل دوسویه با مردم از   کند  به طور خاص برای پاسخگویی هم از توییتر استفاده می

 طریق توییتر. 

دادگاه انگلستان و ولز برای یک پرونده از میانجیگر هوشمند   در.  وجود دارد  اروپا موارد جالبی   در

استفاده شد که مبتنی بر هوش مصنوعی بود. متخصصان دانشگاه کالج   ستل با عنوان اسمارست  

 که برای پیش بینی رای دادگاه استفاده می  طراحی کردند  الندن از هوش مصنوعی سیستمی ر

پرونده   584بخصوص در مورد شکنجه و تجاوز به حریم خصوصی و مسائلی از این قبیل و    .شد

کشور   در درصد نزدیک رای واقعی قضات هست.    80بررسی کردند و دیدند که آرای دستیار    ار

یس هلند از دستیار قضایی به عنوان . پلمی شودهزار دلار استفاده    8اسلونی برای دعاوی کمتر از  

 که برای پیشگیری از وقوع جرم خوب جواب داد.   کند  ضابط قضایی استفاده می 

به عنوان اولین دادگاهی که از ابتدای شکایت   2015  درداشتیم که    ار   چینآسیا ما دادگاه    در

. در مالزی از دستیار قضایی برای مجازات است  به صورت اینترنتی انجام داده  ا شاکی تا اخذ حکم ر

. اینها بخش هایی کند  . سنگاپور از دستیار برای ثبت دادخواست استفاده میمی شوداستفاده  

و  میگیرد کتابی که آقای دکتر هم فرمودند که در حال انتشار هست در دسترس قرار   آن بود از 

البی بود که باید در رابطه با آنچه در دنیا . مطکننداز این کتاب استفاده  ندمی توانعلاقه مندان 

دسترسی   آنها  نیم به  اتحت عنوان دادگاه دیجیتال مرسوم است آگاهی پیدا میکردیم حتی اگر نتو

هست که بتوانیم به بخشی از اینها دسترسی پیدا   بقدری های ما    پیدا کنیم. ولی توان شرکت

  .کردمحقق    بتوان  او دادگاه دیجیتال ر  کنیم  

 ی:مجر

همانطور که در ابتدا اشاره کردم این نشست بیشتر برای شنیدن چالش ها در این حوزه است به 

هستیم جناب آقای حاجی زاده که این شرکت در پارت    همین بهانه در خدمت نماینده شرکت 

 هستند.   ارتن مدیر هوش مصنوعی شرکت پ او ایش  کند   زمینه احراز هویت فعالیت می
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 سیستم احراز هویت آنلاینشرکت پارت: 

معرفی مختصری داشته باشم. این شرکت از سال و ابتدا    پارت حاجی زاده هستم مدیر شرکت  

ابتدا با موضوع فعالیت مالی و بانکی با مجوز سازمان بورس و پردازش اطلاعات   است.فعال    92

. بخشی است  مالی و مجموعه ای از محصولات و راهکارهایی که در حوزه مالی و اعتبارسنجی بوده

اعتبارسنجی   ،محصول مرات ما احراز هویتاست.  و برای عموم بوده    شدهبیشتر شناخته    آنهااز  

از ن وام اهزار میلیارد توم  40برای بانک رسالت داشته و بانکهای دیگر در حدود   او اعطای وام ر

و اپلیکیشن سیگنال که بزرگترین اپ سرمایه هست   شده استاختصاص داده  طریق این پلتفرم  

بازار سهام تحلیلی  گزارش های  آموزش و  اطلاعات  باز  ،برای  اقلام  ار سرمایه. رمزارزها و سایر 

مجموعه ای از سامانه های مختلف در حوزه مالی و بانکی داریم که کاربردهای خاص منظوره 

و بسیاری از   می شودکه برای واحد های مالی و اعتباری بانکها استفاده    20مثل سامانه مدیریت  

 رد دابه طور خاص در حوزه هوش مصنوعی شرکت دو بازوی فناورانه اصلی    دیگر.سامانه های  

 دارد نیروی فنی    600گروه نرم افزاری و مرکز تحقیقات هوش مصنوعی. گروه نرم افزاری حدود  

به عهده دارند. مجموعه تحقیقاتی که   ا که وظیفه توسعه نرم افزار و زیرساخت های فنی شرکت ر

که با توجه به رسالت شرکت که مالی بانکی   داردبه عهده    ا وظیفه هوشمندسازی سامانه ها ر

 ا گسترده تر دیدیم و خدمات ر  ابوده اند اما از یک جایی زاویه نگاه رحوزه    آنوده اینها هم در  ب

های دولتی و خصوصی نه فقط مالی. یکی از اینها محصول فراشناسای ما هست برای همه سازمان

و مجموعه شده است  محصول احراز هویت غیر حضوری ما که از زمان کرونا احساس نیازش پیدا  

و ثبت نام. نیاز داشتند. ابتدا برای سازمان بورس و احراز هویت افراد  به این محصول  های زیادی  

کارگزاری ها که بحث ثبت نام  و بعد برای قوه قضاییه و سامانه ثنا و بعد برای یک به یک بانکها

و بالغ بر   داردشش  در سراسر کشور تحت پو   رامیلیون کاربر    8و احراز هویت دارند انجام شد که  

بخش اصلی   4درصد بازار احراز هویت کشور و در کنارش بستر امضای دیجیتال داریم. ما    80

در هوش مصنوعی داریم. بخش اول شناسایی هویت افراد هست. اگر روبروی دوربین هستند یا 

هویت   که فرد احراز  کنیم نیم شناسایی کنیم و از دو طریق این کار رو  ادر مکانی هستند بتو

یکی بحث زنده بودن شخص و یکی هم آگاهی فرد. مطمئن باشیم که   .باشدداشته    اسالمی ر

و کسی ناخودآگاه   کند   طی می  اکه چه فرآیندی رباشد  کسی که روبروی دوربین هست آگاه  

از جنس تصویر یا   را. ما دستوراتی  باشدفیلم یا عکس نگرفته    وی  یا کسی بی اطلاع از  باشدن
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و آگاهی و فیک نبودن   می دهد انجام    ا ر  آنهاصوت برای فرد میفرستیم و او بنا به میل خودش  

برای شناسایی زنده بودن و آگاهی افراد در نظر گرفتیم بنا   اپلتفرم هایی رکنیم.    احراز می   ار  آن

می تواند و این پلتفرم    به مورد مثلاً جاهایی مثل سامانه ثنا یا سجام سختگیری زیادی داشتند

م. وش . من از امضای دیجیتال رد می کندبا سرویس های هوش مصنوعی سخت گیری بیشتری 

که افراد موقع شروع و ورود  این استبه طور خاص برای جلسات آنلاین قوه قضاییه یک فرآیند 

انه ثنا به کنیم. این با تصویری که سام  ثبت می   ا گیرند ما هویت ر  که جلوی دوربین قرار می

از کارت ملی که  و یا می دهد و اینجا هم تصویری که دوربین به ما  می دهدعنوان مرجع به ما 

مثلاً برای جمع بندی نهایی یا حکم قطعی .  انجام می شوداحراز هویت    گیرد  می فرد کنار خودش  

 انجام داد.   ااحراز هویت ر  ریکبار دیگ  توانمی  

مهمانانی که تشریف آوردند جناب آقای تدین مشاور حقوقی خیر مقدم عرض میکنم خدمت  

اسلامی و آقای قضای  یی رییس پژوهشکده  جا آقای ر   ،مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه 

ن هستیم ارزاقی به نمایندگی از مرکز پیگیری اجرای سند تحول قضایی. عزیز دیگری که خدمتش

ترونیک در وزارت کار که تجربه بسیار موفقی داشتند هستند مدیر پروژه دادرسی الک  امینی آقای  

    .باشدالهام بخش  می تواند  که  

 شرکت اترک از امینی آقای 

 ااینکه بخش های مختلفی ر  .شودکه یکپارچگی به عنوان یک اصل پذیرفته  ا این است  م  نگاه

ن  کنیمدیجیتال   روابط کار در سال پیش در سامانه جامع    4طرح ما  .  باشدشاید خیلی مفید 

 ، تکنولوژی هست  ،دیجیتالی کردن  از   وزرات کار پیاده سازی شد. من با توجه به اینکه یک بخش

این منابع در   داده شودمنابع  باشد  داشت. اگر قرار    مدنظرهم باید    ازیر ساخت و منابع مالی ر

در نهادهای دولتی امکانپذیر نیست   د کاری که باید اتفاق بیفت  آن و    کنددراز مدت کاهش پیدا می 

ما سامانه جامع .  است  اینکه عدم پیاده سازی دادرسی الکترونیک هم یک دلیلش همین بوده  کما 

به علاوه درآمدی هم .  کنیمیم بدون یک ریال هزینه برای دولت پیاده سازی  توانست  راروابط کار  

 شده است  سامانه توسط کارشناس رسمی دادگستری ارزش گذاری  برای دولت ایجاد کردیم. این  

. بدون کمک دولت ما سامانه ای داریم که حدود نه و نیم داردن ارزش  ا میلیارد توم  55و بالغ بر  

وزرات کار به صورت رایگان رسیدگی کرده و برای دولت هم درآمدسازی   در  امیلیون پرونده ر

 است.  داشته
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 ط کار مدیر سامانه جامع رواب

فقط یکی از سامانه های ما دادرسی کار هست در حوزه بازرسی و تحقیقات هم سامانه ما فعالیت 

پردازیم. ما فرآیند جلسات نیازمندی های روابط کار   حالا در این جلسه به دادرسی می   . کند  می

زیر سامانه در دست تولید داریم   50شروع کردیم و با زیر سامانه ها تا الان بیش از    98از سال    ار

بخواهند که کارگران اگر    هست کنید کاربرگ ثبت دادخواست بدوی    اولین چیزی که مشاهده می

می اینجا شروع  از  باشند  داشته  هویتی    شکایتی  اطلاعات  بالا  قسمت  در  و آنها  کنند.  هست 

بعد از احراز   افراد  ن مجری احراز هستیم. احراز ما دو مرحله ای هست.اما خودم   .های احرازفرآیند

 ند می تواندر اینجا اگر نماینده ای داشته باشند    .بینند  می   ان رادر اینجا اطلاعات هویتی خودش

و   د انجام بده   ان راکه کارش  داد   اختصاص  ایشانبه نماینده    اوظایفی ر  می توانانتخاب کنند و  

اینجا اطلاعات شغلی و کارفرما و در نهایت شرح خواسته و اگر مدارکی داشته باشند در اینجا 

پیامکی   مراحل  تمام  میکنند.  ایشانبارگزاری  رسانی    به  شوداطلاع  در می  داشبوردهایی   .

ساعته اطلاعات کار و خواهان و خوانده و دیگر اطلاعات مورد   24ن هست که به صورت  ااختیارش

مکانیزه کردیم. مرحله تجدید   ا. ما از ثبت دادخواست تا اجرای حکم رمی دهد  به ایشان  ارنیاز  

 را  و ارتباطاتی که با نهادهای مربوط مثل دیوان عدالت اداری هست    شده استنظر هم مکانیزه  

استانی و ایجاد کردیم.   برای گزارش به مسئولان  به پرونده  این داشبوردها اطلاعات راجع  در 

در نظر گرفتیم. یک سری را  . گزارش های ستادی و آماری  می شودشهرستانی در اختیار گذاشته  

پرونده   آن در لحظه اطلاعاتی از    توان  می   دسترسی های خاص البته با رعایت قانون قرار دادیم.

. یک سری کارهای مقدماتی برای مدیران در نظر گرفتیم و هستندحله ای  داشت که در چه مر

بیشتر   دادهکرد و هر چقدر    ما افزایش پیدا می   دادهرفتیم نیازها به نسبت حجم    هر چه جلو می 

شد. لذا ما شروع کردیم به دادن گزارشات آماری   شد دست ما برای دادن گزارشات بیشتر می  می

 اتصویری از جامعه آماری کارگری کارفرمایی دادیم. در ادامه ما گزارش ها رو در نهایت یک  

دارند   ردیگیکدر قیاس با    اکارکرد ر  آنهوشمندتر کردیم یعنی گفتیم در کل کشور آیا هیات ها  

. پرونده هامدت زمان رسیدگی  باشدبررسی کردیم که قابل مشاهده  ایا نه؟ زمان رسیدگی ها ر 

حتی تخلفات زیادی   بدانید است جالب است. سیمم زمان چقدر طول کشیدهیک پرونده در ماک

 . شده استآشکار  بدون هوش مصنوعی  
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 سوال کننده: خواجه محمود از شرکت پارت

سلام عرض میکنم من خواجه محمود هستم از شرکت پارت. دو تا سوال داشتم. من با آقای 

خودگردان باشند و  برای تحول آفرینی و استفاده از فناوری ها  امینی موافقم که باید شرکتها  

بیشتر باز کنید که مدل  مدل درآمدی رانباید به بودجه های دولتی وابستگی داشته باشند. اگر 

 است   سامانه شما تسهیل ثبت شکایتبخش خوب  بوده که موفق شدید. مسئله بعدی    ه شما چ

از محل کار خود اخراج می   و حالا هر کارگری  شود  میزان شکایات بیشتر    می شود باعث  این  

لطفا یم.  وش  وقت با حجم زیاد پرونده مواجه می   آنو    داردو هزینه ای هم ن  می کندشکایت    شود

 ید. ه د پاسخ  ا  این دو موضوع ر

 پاسخ شرکت اترک: 

وزارت کار   با  باشید هیچ پولی عرض کنم قرارداد ما  این قرارداد آشنا  با  اگر  ... هست  قرارداد 

 باشد   دوم اینکه سازمان آی ال او تکلیف کرده که خدمات کارگری باید مجانی    می شودپرداخت ن 

برای تعامل کلی دولت و حاکمیت در حوزه کارگری   اولی قوه قضاییه پولی هست. ما این سامانه ر

اپراتورهای سازمان تنظیم هم  از  برای شکایت کارگران. ما الان یکی  در نظر گرفتیم نه صرفاً 

باید در نظر گرفت   انکته ای که عرض کردم یعنی همه جوانب نهاد خدمت گیرنده ر  آنهستیم و  

دیگر دنیا هم منبع درآمد داده هست ما   در مناطقدر نظر داشته باشیم. الان    ادرآمدهایی ر  و

 . کنیم  مجهز میبه داده های شهروندی    ام یعنی خودمون ری کن  می  ا هم همین کار ر

   سوال یکی از حضار:

آیا صحت آرا هم قابل اینکه فرمودید در سامانه زمان رسیدگی دادرسی قابل اندازه گیری هست  

یک کفه نیستند یعنی   درتشخیص هست یا نه و دوم اینکه خواهان و خوانده از نظر فناوری  

این کجا   استفاده کند.  کافی نت ها   از  ولی کارگر بایددارد  کارفرما امکان بهتر و دسترسی بهتر  

  .دنکنا با هم برابری  هاینبه لحاظ امکان دسترسی  که از نظر عدالت  شده است    دیده

 پاسخ شرکت اترک: 

کاملا کوتاه  زمان  در  سوالات  به  به    پاسخ  راجع  نیست.  از   آنممکن  چطور  گفتید  که  سوال 

کنید در فرآیندها ما از ظرفیت آیین دادرسی استفاده    دادخواست های فاقد ارزش جلوگیری می
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 می شودکه وقتی دادخواست وصول    شده استبه روز رسانی ها این امکان فراهم    درکردیم  

با این کد ملی دادخواست فعال وجود    شودمشاهده    یم میتوانیا نه. ما سیستمی ندارد  که آیا 

 واندضمن اینکه از نظر قانون کارگر باید بت  .م بگیریم و اجازه قانونی هم نداری  اجلوی این کار ر

برای احقاق   می شودسوال که به کارگر چه کمکی    آن. در مورد  کندرایگان و آسان شکایت  

که چه زمانی و چطور   ببیند و    بداندحقش ببینید این سیستم کمک کرده که در هر زمان کارگر  

به   ندمی توانارگری است. کارگران  و این بزرگترین کمک به جامعه ک  شده استوارد کارتابل  

و پیشرفت ما در لحظه   داردن دسترسی داشته باشند و این مسیر ادامه  اتمام اتفاقات پرونده ش

   .شودامیدوارم بهتر  و  و ماهانه است  

 آقای نصیر نماینده شرکت اسکای روم 

میلیون   27تا این لحظه  این شرکت از بزرگترین پلتفرم های ویدئو کنفرانس در کشور است.  

و در شده است  میلیون رویداد برگزار    16.  شده استکشور میزبانی    43در   وشده  کاربر رجیستر  

هزار رویداد همزمان داریم. موضوع اصلی کلاس های آموزشی سمینار و ارتباطات   50پیک پروژه  

هزار واحد آموزشی  10. است  پروژه استارت خورده  92و جلسات آنلاین هست. از سال  تصویری  

هزار نفر در یک رویداد    3هزار کاربر همزمان داشتیم. بیشترین رویداد   540کنند و    استفاده می

که   ا . تجربه ما در قوه قضاییه در سال گذشته یکی از جلسات دادرسی الکترونیک راست  بوده

میلیون ساعت از خدمات اسکای   520در مجموع  کننده داشت برگزار کردیم.    نفر شرکت   1500

محدودیت کاربر وجود   در آن  که   است   روم استفاده کردند و یکی از ویژگی های اسکای روم این 

 سرور داریم.   300. کاملاً فارسی و بومی است. نت پروژه نیم بها است و داردن

  :آقای حسینیان از گویش پرداز

ساله است و در هوش مصنوعی از جمله اولین شرکتها هست و در حوزه   20شرکت ما با سابقه  

 شده است   ساله تجربیات زیادی داشته که باعث    20پردازش صوت فعالیت کردیم. این سابقه  

. یکی از سامانه هایی شودو در کشور به عنوان رتبه های برتر ارائه    کنیممحصولات نوینی ارائه  

 سازمان های . تقریباً اکثر  می شودهست که ارائه    نویساکه در قوه قضاییه هم هست تحت عنوان  

. با این محصول به داردهم در شرف پوشش    او جاهای دیگر ر   داردتحت پوشش    اقوه قضاییه ر

و در اختیار قضات و مسئولان   دهد ن انجام  اتیبرا  ا نید صحبت کنید و کار تایپ راتو  راحتی می 
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امکان ر دارددفتر قرار   این  این محصول دقتش هست و  از ویژگی های  که در هر   می دهد  ا. 

نمیخوا خاصی  محیط  فقط  و  کنید  تایپ  بخواهید  که  و د.  ه محیطی  مختلف  های  ربات  در 

 است   به راحتی از این سامانه استفاده کرد. اما چیزی که متفاوت   می شود اپلیکیشن های مختلف  

م یک جمع بندی داشته باشم از ه خاص بودن این محصول برای متون حقوقی هست اگر بخوا

میلیون کلمه در سیستم قرار   100بحث تهیه متون هست که بیش از    شده کارهایی که ارائه  

رسی اصطلاحات و آیات و همچنین قرار دادن آیات پر جدا کردن کلمات عربی و فااست. گرفته 

تا کلمات   شده استتکرار و آوا نویسی کلمات به صورت دستی که از متخصصین حقوقی استفاده  

یکی دیگر از محصولات که و همینطور آواهای مختلف یک کلمه.    کندبا تلفظ صحیح وارد    ار

 کند  به گفتار تبدیل می   ااعلام مطالب حقوقی است و ما محصولی داریم که متن ر  می شودارائه  

سامانه پاسخگویی هوشمند   ر. از محصولات دیگبخواند  ایک متن ر  بتواندو اینکه با صدای انسان  

نم به امخصوصاً در سامانه های تلفنی. یعنی من بتو  .بگیرد  ارتباط  با کاربر  تواندمی  ست که  ا

به کارشناس انسانی وصل باشد  و با هوش مصنوعی جواب بگیرم و لازم نبگویم    را  خود  سامانه نیاز

بحث  ستو به دنبال جذب سرمایه برای دادگاه ها کند می کار  ی آنسامانه ای هم که رو .شوم

که خانم دکتر ارائه کردند. یکی دیگر از محصولات   است  دستیار قضایی است که از کارهای مهم

 ند است که شکل دادیم که خیلی از افراد عادی امکان ثبت شکایت ندارندثبت شکایت هوشم 

 .  است  که از مباحث مربوط به دادگاه دیجیتال  باشد ثبت شکایت داشته    بتوانداین محصول  

 بخش دوم:

 پنل تخصصی مربوط به دادرسی الکترونیک 

هستیم. خانم دکتر ن  ادر این قسمت با پنل تخصصی مربوط به دادرسی الکترونیک در خدمتت

ن عضو هیات علمی پژوهشگاه قوه قضاییه ارضایی در مدیریت این پنل همراه من خواهند بود. ایش

هستند. با اجازه از حضرات آیات و دوستان من دعوت میکنم از آقای دکتر میرعشقی از دادرسان 

 هم آمیختند.   به   احقوقی شهر تهران و دانش آموخته حقوق و متخصص آی تی که هر دو تجربه ر
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آقای دکتر میرعشقی از دادرسان حقوقی شهر تهران و دانش آموخته حقوق و متخصص 

 فناوری اطلاعات

با کسب اجازه از صاحب نظران و اساتید در خصوص بحث چالش های دادرسی الکترونیک مطالبی 

 . باشدکنم و امیدوارم کمک کننده به معضل دادرسی الکترونیک در کشور    عرض می  ار

اولین چالش ما میزان آشنایی قضات با رایانه و زبان انگلیسی است. متاسفانه قضات چون از علوم 

. است  تر ضعیف  آن با زبان انگلیسی ضعیف و رایانه از  آنان  ند میزان آشنایی  وشانسانی انتخاب می

که همکاران قضایی مقاومت بالایی در استفاده از سیستم های رایانه ای   است  مشکل بعدی این

حتی یاد بگیرند.   اکه حاضر نباشند کارهایی مثل تایپ کردن ر  می شوددارند. این مقاومت باعث  

کنم که اینها باعث   که من هم استفاده می  االبته اینجا دوستان مطرح کردند نرم افزار نویسا ر

نرم افزارهای مشابه که من   ه . این نرم افزار نسبت بشودتا حدود زیادی حل  مشکلات    می شود

مستقر  ابا ایرادات کم. ما میکروفن ها ر است خیلی جامع  .دارداستفاده کردم انصافاً جای تقدیر 

مستقر کردیم و دیدیم هنوز هم نسبت به استفاده از نرم افزار در دادگستری    اکردیم وب کم ها ر

 رایانه در دادگستری یک غولی ساختند که قاضی فکر می . متاسفانه چون از  می شودمقاومت  

. من است  و این اشتباهات غیر قابل جبران   می شوددچار اشتباهات زیادی    کند اگر استفاده    کند

  .است  ندم بعد حقوق نظرم کاملاً برعکساهندسی نرم افزار خوبه عنوان کسی که اول م

گسترش   راو سیستم دادرسی عادلانه  کنیم  مجهز    اسیستم رنیم با هوش مصنوعی  ااگر ما بتو

تا حدود زیادی هم اشتباهات قضات    و  این زمینه هم اطاله دادرسی نخواهیم داشت  در  دهیم

. متاسفانه هنوز است  بحث احراز هویت الکترونیکی . یکی از چالش های ما  کند  کاهش پیدا می 

جلوی سیستم   که فرد شود  مسجل و برای قاضی  د کن احراز هویت را دفاتر ما تجهیزاتی که فرد 

 هنوز دسترسی پیدا نکردیم. البته تجهیزات هست اما لازم   این ابزار  ، بهیا دوربین چه کسی هست 

از این تجهیزات استف  است انجام  که همه همت بکنند و   شده است   اده بکنند. کارهای بزرگی 

. در  است  مخصوصاً اجرای احکام و ثبت دادخواست و ثبت شکواییه که کار بسیار بزرگی بوده

. دسته مواجه شدیم  خصوص درخواست همکاران قضایی برای دستیار قضایی ما با چند چالش

ایم. مقاومت بالاست. چه کارهپس ما  ،بگیرداگر ماشین تصمیم  معتقدندای از قضات مخالفند و 

سیستم قضایی ایجاد   درنستم اما بعد دیدم تحولی بزرگ و شگرف  اغیر ممکن مید  این امر را  بتداا

محتوای و  آمارگرا است. ما آمار از قاضی میخواهیم  . در حال حاضر سیستم قضایی ما  می شود
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 5با قاضی که    بخواند  اهزار صفحه پرونده ر  5قاضی که   در این سیستم ی خیلی مهم نیست وأر

ی أکه ر  است   ملاک قاضی خوب تعداد پرونده هایی.  کند  تفاوتی نمی   بدهد ی  أر  بخواندصفحه  

چرا؟ مثلاً در پرونده های دیه متاسفانه   کند  دستیار قضایی خیلی کمک می  در ین زمینه .  می دهد

ند. ه انجام بد  انوز بلد نیستند محاسبات دیه رهمه سال خیلی از قضات ه   بعد از گذشت این

مثلاً در محاسبات میزان ارث که بخاطر نقص آموزش در کارآموزی یا بخاطر فراموشی آموزش.  

. چون ما فقط دهدانجام    ا این کار ر  می تواند دستیار قضایی    است،   میزان اشتباهات خیلی زیاد

ی رنیازی به قواعد فقه و کار دیگ  ، کنداستناد    ، کندد تحلیل  ه ورودی داده داریم قاضی نمیخوا

همکاران گفتند ما فقط تصادفات و ارث .  کندبرای ما استخراج  تواند  می  نیست و خود نرم افزار  

به عنوان   می تواند  داریم. در صورتی که در خیلی از پرونده های قضایی دستیار قضایی    او دیه ر

. بر اساس داردهای تغییر کاربری که فرمول خاصی    . مثلاً در پروندهباشد مشاور حضور داشته  

 است  و تصمیم مشخص   گیرد  می   ا قاضی تصمیمش رد،  رسگزارش هایی که از مراجع و منابع می

و قضات   دهدکاهش    ا حجم بالایی از این پرونده ها رمی تواند  مثبت یا منفی. پس دستیار قضایی  

استفاده کنند. پرونده    ،داردما از وقت بیشتری برای پرونده هایی که نیاز به تفکر و تعمق بیشتری  

 می تواند و دستیار قاضی عین قاضی    است   ش ثابتی هایی که تصرف منابع ملی است که رویه ها

از قضات دعوت    من خواهش می.  کندکمک   از عزیزان در جلسات آینده   نی او آسکنیم  کنم 

 . می شودقطعاً این مشکل برطرف  یم  ه توضیح بد   فناوری ها رااستفاده از این  

 کنم صحبتی دارند بفرمایند تا به پرسش و پاسخ برسیم.   از جناب آقای دکتر هادی دعوت می

به سمت استفاده از هوش   اخیلی ممنون و متشکر. اگر بحث چالش های دادرسی الکترونیک ر

دیجیتال   دادگاه  و  مطلوب    ببرند، مصنوعی  از  .  می شودوضعیت  باید  در   چیزی   آن یعنی  که 

با   و باید  یم. خیلی عقب هستیم وم بگذریم و خیلی متوقف نشپرداختی  آن   دادرسی الکترونیک به 

ر هوش مصنوعی مسجل کنیم. اگ  را  یم و استفاده از فناوری های نوین ویک گام جلو بر   آموزش ها 

باید   . به طور کامل اجرا کنید باز هم حجم پرونده ها هست  ا شما دادرسی الکترونیک رو  د  ینیا

 .یموو وارد دادگاه دیجیتال ش  کنیمانتخاب   ار  یمسیر جدید 

ن  او موضوعی که ایش  رضایی   مجاب کرد که خدمت خانم دکتر  ا ما ر  نکته آقای دکتر هادیاین  

  برویم.    کار کردند
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  کاربردهای هوش مصنوعی  :رضاییدکتر خانم 

ا یک سری ضعف مکنم خدمت عزیزانی که در این پنل حضور دارند.    به نام خدا سلام عرض می

الکترونیک   هوش مصنوعی و تمام در مورد  که    است  و قرارداریم  ها و چالش ها در دادرسی 

گذاری داشته باشیم از دادرسی الکترونیکی یا ای ،  دنکنتحول ایجاد    دنمی توانفناوری هایی که  

. بحث مقاومت دمفهوم دادگاه دیجیتال گره بخور  کنیم که با  کورت و تلاش می   تاسمار  بهکورت  

ش هایی که وجود و به خاطر مدل داده و نقدارد  در مقابل تکنولوژی در همه زمینه ها وجود  

 ای همه کشورها مرحله  درو مهم و    ند. یعنی نقش هایی هست که تصمیم سازاست  ترپررنگدارد  

مطرح   ا. ما وقتی بحث دستیار ررفتند  ده و قدم به قدم به سمت هوشمند شدنشطولانی طی  

از سال   دیدیم کشوری مثل چین  تا   2012کردیم  آغاز کرده  را  کار  به سمت   این  ها  دادگاه 

برنامهببرد  هوشمندسازی   قدم  به  قدم  استو  کرده  ذینفعان  و    ریزی  همه  تا از  گرفته  کمک 

که این فشار و مقاومت   آمدهکتابی که منتشر کردند جای جای کتاب    در و  شود  مقاومت کم  

با توجه که    . سوال این استستابحث زیرساخت  د  که به چشم میخور  نکته مهمی   وجود داشته و 

 ا داریم یا نداریم. ما فعلاً ویدئو کنفرانس داریم و اسمش ر  اتوان گذار ر آیا ما نیز  به زیرساخت ها

 ، سیستم پرداخت آنلاین  ، نه دیجیتال و ما پلتفرم اشتراک گذاری فایلگذاشتیم  دادگاه آنلاین  

یتال و مدیریت اسناد میخواهیم. ما سیستمی میخواهیم که امضای دیج  ، سازیسیستم ذخیره

یم. احراز شتم که تا به حال ندایباید پرونده دیجیتال داشته باش،  کندبرای قاضی تصمیم سازی  

به اینکه آقای   ارجاع هوشمند به کارشناس میخواهیم. با توجه  ،ردیابی خودکار پرونده  ،هویت

از   شده استسند تحول به بحث هوشمندسازی اشاره    در دکتر رزاقی هم اینجا تشریف دارند و  

اقدامات سند تحول تا الان در کدام  زیرساخت فعلی    ایشان این سوال را می پرسم که با توجه به

سند تحول و سوال دیگرم اینکه نسخه به روزرسانی    ؟شده استراستای دادرسی الکترونیک اجرا  

 سند کجاست؟   آنو جایگاه دادرسی دیجیتال در    می شودچه زمانی منتشر  

 آقای رزاقی سند تحول 

در رابطه با دستیار قضایی ما دچار یک موازی کاری با ابهام شدیم. مرکز آمار قوه قضاییه دستیار 

و کشوی اولش تبدیل گفتار به دارد  داشبوردی هست که چند تا کشو  تعریف کرده و    اقضایی ر

. یکی از دوستان در آسیای است  این گام صفر و    باشد کنم گام اول  که من فکر نمی  است  متن 

دادگاه تایپیست   . دراین حرفها نیستآنجا  یک قدمی از ما جلوترند بله  آنجا  شرقی گفتند بنظر  
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ا است. دستیار هو توقع ما بالاتر از این  است  یعنی گفتار به متن گام صفر  کندتایپ می  ونشسته  

من موافق نیستم که فرمودند نویسا با اقبال مواجه  نیم.اما خیلی فراتر از نرم افزار مید اقضایی ر

می چون پهنای باند با مشکل مواجه    است  کماز آن  در تهران که به شدت استفاده    شده است

مده بود آکه تازه گوشی هوشمند    زمانی یکی از قضات    باشد. یی باید کارآمد  . دستیار قضاشود

 مجموعه قوانین  ترجیح دادم ازپیدا کنم  اگفت تا رفتم داخل گوشی بالا پایین کنم فلان ماده ر

همه ساکت   اگر قرار باشد  و شود  دستیار قضایی برای این آدم باید طراحی    چاپی استفاده کنم.

بی استفاده بعد از مدتی  د،  لهجه صحبت نکن  و کسی با   کند تایپ    لسه دادگاه را باشند تا برنامه ج

در سند تحول به پزشکی قانونی سپرده   گامیک    در این زمینه این است که  ری. مثال دیگمی شود

ارسال  ارسال کند. اما در واقع فایل پی دی اف  به گواهی استاندارد برای    استکه موظف  شده  

 تا ید  ه بد  اریز صدمات و دیات ر  ، یده ما در سند تحول گفتیم اقلام اطلاعاتی به ما بد   .می شود

صدمات احتساب    خودش با  ای رأپیش نویس ر  بتوانددستیار قضایی باید  .  نیم پردازش کنیماما بتو

محدود به چند اقدام شده  طراحی  یار قضایی  که دست   است   . نگرانی من اینصادر کندو دیات  

 . هستند که به نظر من گام صفراست  

من خواهش میکنم این وفاق   .شده استارتباط قوی با پژوهشگاه ایجاد ن  نکته دیگر این است که 

نیم از ظرفیت پژوهشگاه برای راه اندازی دستگاه هوشمند دقیق و کارآمد او ما بتوبگیرد  شکل  

استفاده برای جلب های سراسری    رادستیار هوشمند  پیشنهاد دادیم    در نمونه دیگر.  کنیماستفاده  

 ایجاد می شود. هزار جور ناراحتی    د برگه های جلب که دست شکات میفت  . ستاکه نوآوری  کنند  

که منطقه    آنقاضی صالح در    و  شودنیابت قضایی صادر  باید  .  بیفتداین اتفاق نباید    رلان دیگا

ولی دستیار قضایی   .شودالکترونیکی انجام  و این کار شودتنفیذ   شدهمتهم یا محکوم شناسایی 

 باشد.است که فقط دستور هوشمند  هخیلی بزرگتر از این

 آقای دکتر تدین 

سامانه مدیریت پرونده قضایی یا   بهسال قبل که قرار بود پرونده های کاغذی تبدیل    15بیش از  

که به جای ثبت در دفاتر   باشدین پذیرشی در قوه قضاییه  نغیرقابل باور بود که چ  مپ شود،س

و همه در قالب یک سامانه متمرکز   شودو همه این دفاتر کنار گذاشته    شوددر سامانه ای ثبت  

به زور از   ا. من سرپرست مجتمع قضایی بعثت که بودم دفاتر رشودقوه قضاییه ذخیره سازی  در  

. تجربه سامانه شودزیر دست کارمندان کشیدیم و اجبار کردیم که همه چیز در سامانه ثبت  
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سال   قضایی  پرونده  عدالت    ار  82مدیریت  مجتمع  در  داشتیم  در  فقط  و   آنکه  بود  مجتمع 

یی که بودیم  آنجااینکه میفرمایید ما الان کجا هستیم با  شروع شد.    87و    86  سال  از  آنفراگیری  

گفت که انقلابی بود در قوه قضاییه که دادرسی ها از روش سنتی   می شودخیلی فاصله داریم و 

یی هم که باید باشیم خیلی فاصله داریم و شاید این ایده ها و آنجابه الکترونیک عبور کردیم. با 

برسیم از قضات بدوی تا دیوان عالی کشور   آنها  پیشنهاداتی که هست شاید نتونیم به راحتی به

 می شودداده و مستقل هستند بر خلاف سایر سازمان ها ن  به ایشانانون  به اعتبار جایگاهی که ق 

شند با این امکلف کرد و مجبور ب  ارآنها  یک نگاه سلسله مراتبی داشت و به صورت دستوری  

سامانه ها کار کنند و بخاطر طبیعت امر قضا یک احتیاطی بین قضات هست که نمی پذیرند به 

سیستمی که بخاطر مشکلات زیر ساختی هنوز قابل اعتماد   سراغو  د  ارنگذ کنار ب  ایکباره این قلم ر

کنند یم که همکاران ما سعی میوش  ما گاهی با اختلالات و کندی هایی مواجه می.  ، بروندنیست

انجام بدون سیستم کاغذی    فرایند   یی که از صفر تا صدآنجاارند. رسیدن به  گذکنار ب  اسیستم ر

نیاا بزرگی  بسیار  کار  گیرد،   به چشم  افتاده  اتفاق  به تدریج  به یست. شاید چون  د ولی گاهی 

چون این ابلاغ یک دندان دردی    به نظر بیایدم ابلاغ الکترونیکی شاید اتفاق بزرگی  ویدوستان میگ

سرطان که کندی و اطاله دادرسی هست و   آنرا دوا کرده که خوشایند و شیرین هم هست ولی  

جز خدمات و دادرسی الکترونیکی که در سایه هوش   دارد  ردم چاره ای نپیچیدگی و نارضایتی م

اعتماد سازی کرد و آقای رزاقی گفتند بحث گفتار به متن   توانمی  مصنوعی و دستیار قضایی  

و فکر کنیم قدمی برداشتیم.   شودولی نباید به عنوان دستیار قضایی معرفی  است  اگر چه خوب

 چه مسیری طی می   باشد پرونده از شروع تا انتها مشخص    هوشمندسازی فرآیندها است.  مهم

 ی . این اتفاقات مستلزم تغییربرسدتا به نتیجه    برودو قاضی بر اساس این مهندسی پیش    کند

فراهم کردیم مثل انتخاب هوشمند کارشناس برای همکاران    االان خیلی امکانات ر  .ستابنیادین  

ا اتفاقات بزرگی بوده و مرکز هم باید همگام هاین  یا انتخاب اوقات و بحث های استعلامات که

با ظرفیت های هوش مصنوعی و دستیار قضایی و الکترونیکی شدن فرآیند   بتواندکه    برودپیش  

. در برنامه های مرکز هم برساندبه حداقل    اکه مشکلات ر  د و خدماتی بده کند  کوتاه    ادادرسی ر

 . دفتا  اتفاق میو با همکاری با پژوهشگاه حتماً این  هست  
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 راز طآقای عباسی شرکت حامی عدالت 

راز معرفی شدیم یعنی مجموعه ای که کار طدادرسی های الکترونیکی در قوه تحت عنوان    درما  

بالاخره ادبیات   ه است.به عهده گرفت  اداده و مسئولیت نظارت و ارزیابی خدمات ر  انجام   اطراحی ر

. شرکت حامی گرفتاز ظرفیت بخش خصوصی در فناوری اطلاعات بهره    بتوانمبارکی است که  

ش تعریف کردند یبرا  اموریتی رأمدارد  عدالت بخاطر وابستگی که به طور اقماری به قوه قضاییه  

رما از سمت کارف  ار  ها و هم این طرف درد  کنداستفاده    راهم ظرفیت بخش خصوصی بیرون    تا

ویدئو کنفرانس شود    سازی می   پیاده دادرسی الکترونیکی    مانندراهکاری    زمانی که .  کندشناسایی  

از این پازل افزار و امنیت شبکه    ، زیرساخت شبکه  است و  بخشی  بخش های دیگر آن سخت 

جلسه   درصورت مجلسی که    د تا . بحث موضوعات حقوقی که این فرآیند چطور اتفاق بیفتهستند

از یک مجموعه   اا رهایننمی توان  و    قرار گیرندنظر    مد باید    کند حفظ    ادادگاه اعتبار خودش ر

کنیم. این چرخه   شناسایی می  ا . ما کل این راهکار رانتظار داشتاستارتاپی یا بخش خصوصی  

ها این حرفروزی  شاید    . کند  به کسی نگاه نمی   با سرعت به مسیر خود ادامه می دهد و تکنولوژی  

 ا که بخش های مختلف این پازل راین بود  این پروژه کردیم    در کمکی که ما  خیلی عجیب بود.  

مسئولیت بخش   پیاده سازی شد.  وزرات کاردر  که    بود  ن کاریاآوردیم و چیدیم و مدلش هم هم 

داشتیم یک چالشی که خود ما هم مرکز تعیین کرد.  ا ما به عهده گرفتیم اما الزامات ر اامنیت ر

یی که جمع آوری اداده و اگر همین    است  قوه قضاییه سخت  در  دادهکه دسترسی به  بود    این

 ا ر  مشکلاتو خیلی    مچکار کنی  ویدگ  به ما می  داده  آن خود    کنیمتحلیل    را درست  شده است

در حد دو   که زیاد استهای آنلاین مثلاً دعواهای موجر و مستاجر    بحث دادگاه  در .  کند  حل می

قرار نیست که   .طبقه بندی کرد  می توان پرونده ها راها    دادهرفت. با  می  و  شد   تا سوال تمام می

به  و نمودتحلیل  می توان موجود دادهن ابا همرا یعنی خیلی موضوعات  بگذاریم. کنارا قضات ر

. ظرفیت بخش خصوصی خیلی بالاست بالاخره ردخلوت ک  ار قضات رو س  رسید یک دسته بندی  

دسترسی به اگر معضل    سایر مراکز خدماتی نیز وجود دارد.ها و  بانک  دراین حجم تراکنش ها  

ارائه کنند باری نند خدمات  ابتو  ی خصوصی و این مجموعه ها  شود   دستگاه قضا همواردر  داده ها  

 خواهد شد. از دوش قوه قضائیه برداشته  
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 سوالات حضار در پایان پنل: 

کنم. در خصوص   در دو محور عرض می  اآقای دکتر هادی سوالم راز  من حاجی نجاری هستم  

هوشمندسازی من خدمت شما رسیدم و چند طرح ارائه کردم ولی بعضی اتفاقات باید قبل از 

در حوزه قضا    در دستگاهتحولی که    آن  و معتقدم من وکیل دادگستری هستم    د.این قضیه بیفت

تعلل حقوقی ها در خصوص اصلاح   اما   ود ر  با سرعت کم و بالا جلو می   د فتااتفاق  باید    فناوری

نکته ای کیفری    وهای حقوقی    دادگاه  درشیوه رسیدگی  و  قانون بخصوص آیین دادرسی مدنی  

اصلاح قوانین بخصوص آیین   برای ه  است ک  من این  سوال اولغافل شدیم.    از آن   ما است که  

نگاه یک مراجعه کننده به سازمان و سوال دوم از  چه کارهایی انجام شده است    دادرسی مدنی

الکترونیکی کردن   اتفاقات    داشته است؟   یمعایب  و محسنات    چه قضایی  ارائه    نادرست از جمله 

کرد   می  هدارا  اسیستم سنتی یک دادورز دو شعبه ر  است. در  وقت الکترونیکی در اجرای احکام

 گاهی لذا    .ندارند  اشعبه. الان دادورزها شرایط اجرای پرونده ر  آنیک روز این شعبه یک روز  

اینکه دانش و تجربه و سواد قاضی که   رنکته دیگ  وده است. نبالکترونیکی کردن خیلی خوب  

د با این سیستم ه ش تر از این است که بخواتسلطش خیلی با ارز  کند  کارتنی پرونده مطالعه می 

صفحه ای در   50یک قرار    د تا . حالا آیا امکانش هست بخش خصوصی کمک بده کندها کار  

    و وقت قاضی را کمتر بگیرد ضمن اینکه اشتباه هم نداشته باشد؟   شودجرایم اقتصادی صادر  

 مسئولین پنل:

ن مقدار اجرا اهم   .دادرسی الکترونیکی خیلی نیازمند اصلاح نیستیم  دربخش اصلاح قوانین    در

شاید نیاز داشته   برویم  اما اگر بخواهیم به سمت دادگاه دیجیتال  ؛می شودمشکل حل    ،شود

و نیاز به مطالعه و بررسی بیشتر   در حال انجام استدر پژوهشگاه  در حال حاضر کارهایی  باشیم و  

 زود است.قانون ح  اصلاکنم برای    فکر می   دارد.

 سوال حضار:

خودم در کار من    .نده د  می قرار    اولویتدر    اکه دوستان بحث هوش مصنوعی ر   از این  ممنون

 .ی که خانم دکتر فرزانه اشاره کردند خیلی فاصله نداریمنکاتبه نظر من ما با    و  دانشگاهی هستم

که زودتر برسیم مثلاً   است  فقط همتی لازم  و  حداقل در هوش مصنوعی فاصله چندانی نیست

دهیم. انجام    یمتوان  می   می شود که ارائه    آن بهتر از    گام اما چند    است   بحث زیرساخت ها ضعیف 
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از نظر علمی توان زیادی   انجام داد.کارهایی  می توان    موارد مباحث جی پی یو و دیگر    در مورد 

  منابع انسانیو    می شودارائه  در زمینه وکیل یاری و کمک به قاضی محصولات زیادی    دارد.  وجود

م زمینه استفاده از این  ه خوا  من از آقای هادی می  .و نیاز به حمایت ویژه استپر از ایده اند    ما

اشته ها د  دانشگاه  درحتی   ار  هیئقضا  قوه  نیم مثل پژوهشگاهاما بتو  کهفراهم کنند    اتوان علمی ر

ن اکه ما از فکر دانشجویان و عزیزان خودم   است  حیف   . ایجاد کنیمآنجا    ا در باشیم و پایگاهی ر

 . دقطعاً اتفاقات خوبی میفتد  نشواگر حمایت    .ندواز کشور خارج شآنها  استفاده نکنیم و  

 سوال حضار:

زجر سیستم سنتی  از  شاهد بودم و  و  دستگاه قضا کارمند    درمن تقی زاده هستم یک مدت کوتاه  

. چیزی که من متوجه شدم بیشتر مسائل بحث ابزارهای کمکی است  که الان تغییر کردهکشیدم  

خاصی ندیدم   موردمن  باشد  در جهت تسهیل به دادرسی بود چیزی که راجع به هوش مصنوعی  

 آننیاز داریم    دادهزنیم به حجم عظیمی از    که وقتی از هوش مصنوعی حرف می است    علت این

 دسترسی به اشخاص نمی ئل حفاظتی  اخاطر مسه  ب در اختیار قوه قضاییه است که    دادهحجم  

در   ا ر  دادهد این  ه بخوا  و   باشد داشته    را   ت این أکه کسی هست که جراست    اول سوالم این  .ده د

نکته بعد  . می شودهیچ کاری انجام ن  ، باشدواقعی وجود نداشته  دادهچون وقتی  گذارد؟ اختیار ب 

 آند ولی ما باید گام به گام به  نآقای هادی هم فرمود  و   مطرح کردند  را   ناشیدوستان دغدغه ها

به کنند کمکی    فکر میاین است که    دنور  نمی قضات به این سمت  دلیل اینکه  یم  ونزدیک بش

ن فراهم اشیبرا  اکه امکان یک جستجوی ساده و راحت ر  باشد  شاید قدم اول این  .می شودن  ایشان

. وقتی دعوایی مطرح دبر  می   بالا  او سرعت ر  می دهدکمک    به ایشانکه چقدر    ببینندکنیم و  

ا هم به هکنند این  مطرح نمی  اجزای نقدی به نفع دولت خیلی ها دعوا ر  ی گویندم  می شود

باید ذی   می شود و هم مردم. گام های اولیه هوش مصنوعی از اینجا شروع    کند   قضات کمک می 

ببینیم سیستم قضایی باید  آینده هم  در  ند و  شوهم راستا    تابکشند  ن  اسمت خودش  انفعان ر

 .داردچقدر توان  

 پاسخ آقای دکتر هادی:

ترین موضوع جلسه ر فرمودید  اکلیدی  این  .شما  ما    است که  واقعیت  های  از چالش   در یکی 

آن وارد شدن به بحث هوش مصنوعی یا دانش محور کردن  است.  دستگاه قضا حبس داده ها  
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برای قوه قضاییه    انجام گیرد. در حال حاضر درپردازش    ست تا بر روی آنهاداده ها  مبتنی بر 

 مورد ست  در مسیر در  مداده هایی هم که در اختیار داری  آنداده ها مقاومت هست و  دریافت  

قوه قضاییه و هم خارج از   درکه تصمیمات    است   یکی از اهداف ما این  قرار نمی گیرد.  استفاده

بیشترین   و  مثال الان هزاران پرونده در مرکز آمار هست  به عنوان  .باشدها    قوه مبتنی بر این داده

در طلاق این   مثلاً   ها اینقدر است؛   آخر فصل فراوانی پروندهدر  که    است  تلاش مرکز آمار این 

اینکه پردازش   مشخص شود   وضعیت خانواده طلاق  وپرونده    جزئیات  و   شوداندازه است ولی 

 بتوان    وبگیرد  این اطلاعات در اختیار نهادهای دانشگاهی قرار    تا درنهایت  استکار جدی  نیازمند  

آن  در تصمیمات کلان   به    .دنمواستفاده  از  دانشگاه شریف ا مطلبی که دوستم   آنراجع  از  ن 

که   دارد   105یک ماده    1400آیین نامه    .در آیین نامه زندان ها انجام دادیم  ا فرمودند ما مسیر ر

با اجرایی شدن .  فراهم می نمایدبا واسطه پژوهشگاه  ا  رمصاحبه با زندانیان  امکان  برای اولین بار  

    گرفته است.یه شکل  ئیک آشتی میان فضای دانشگاهی با قوه قضا105این ماده  

 سوال حضار:

هوش مصنوعی   برتاکید  کنم    احساس می هستم و  حوزه فناوری    حقوقدان نیستم مهندس  من

نتوانستیم    بودیم اماداده های تصادفات  که نیازمند  ه ای داشتیم  پروژما    است.  آدرس غلط دادن

من معتقدم با کارهای کوچکتر   .داردحالا اطلاعات پرونده که جای خود  بگیریم    آنها را پلیس راه  از  

 دارد  نیاز به ابر داده    حالا هوش مصنوعی که  .حل کرد  اخیلی مسائل ر  می شود مبتنی بر آی تی  

در حال .  شده استمنسوخ    و  بوده  دهه پیش  8یا    7  ما برایدولوژی  متمشخصاً از نظر کارشناسی  

ارزیابی   در چرا پژوهشگاه    .است  واردنند که  ک نقدی به کارشناسان میای هر بار  آقای اژه  حاضر 

. اطاله دادرسی ردکم ک  اها رارزیابی  از   زیادی   حجم  توانمی  نمی کند. آسیب شناسی  دولوژی  مت  آن

نظامی  کرد.آی تی استفاده  در حوزه نظام فنی حرفه ای کشور می توان از . ردکم ک توانمی  ار

   آب کارشناسان حوزه های برق و    آن باشد. نیز می توان الگویی برای    کندکار میکه خارج از قوه  

از شروع دعوا تا در قوه نیز چرخه دادرسی    . لازم است دنکناستفاده می  ن ترینوی  هایاز ابزار

  برای رفع مسائل این چرخه استفاده نمود.  از ابزارهای موجود حداقل    ختم آن بررسی شود و 
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 سوال حضار:

به قول فرمایش دکتر یم که  داریک سامانه قوی  .  یمروزارت کار دادر همکاری با  تجربه طولانی    ما

فرآیند تبادل   برای  شبکه اجتماعی   ،بانکداری دیجیتال  ،کیف پول  ی است شاملهادی اکوسیستم 

چطور   به نظر می رسد برای زندان مناسب باشد.  و غیره که  قابلیت تماس ویدئویی،  اطلاعات

این تحول اکوسیستمی است حالا هوش مصنوعی ئه کنیم.  ااربه سازمان زندان ها  آن را    یمتوانمی

الان مشکلی که وزارتخانه تولید کرد.    می شودهمین اکوسیستم    درد که  ه خوا هم داده هایی می

 است.   زیرساختی  دارد

 آقای عباسی:

شما شفاف نکردید که مدل درآمدی    اما شما در طرح خود مطالعه کردیم    ا اکوسیستم شما ر  ما

 کنید؟ اینجا هزینه می  و  کنید کسب درآمد میاز آموزش    آیا   چگونه است؟

  است.  آموزششامل    از آن  بله بخشی

 آقای امینی شرکت اترک:

بخش فعالیت هایی که طبق آی ال او حق گرفتن   یک  است.  ش دو بخشامل کار  سیستم وزارت  

اکوسیستم    یما به ازا  .یمه دانجام می  رایگان  اکه ما هم اصل سرویس ردارد  هیچ گونه وجهی ن

 کاملاً رقابتی  و  داردانحصار هم ن   ارائه می کنیم کهوزارت کار یک سری آموزش های اجباری  

اکوسیستم وزارت کار   به که  خدماتی    تمام با    .ند ه د   ن هم مجوز نمی ابه خودم  مواقعبعضی    است.

درآمد   وزارت کار هم   شرکای کنیم برای    ن کسب درآمد می اعلاوه بر اینکه خودم  می دهیم ارائه  

درآمد کسب این سامانه    از   تومان  میلیارد  40الان اتحادیه کارفرماها نزدیک  کنیم. مثلاً اد می  جای

   کرده است.

 آقای عباسی:

 جایگزین سامانه سی ام اس یا سها و چند می تواند    گفتند پلتفرم و اکوسیستمی که دوستان  

 دادرسی   که ین؛ اداردیک چالش    اکوسیستم   این  البته   . کندرقابت    با آنها   یا حداقل  شود   مورد دیگر 

به طور حکم از وزارت کار به قوه قضاییه    آنانتقال   که   می شودبه اجرای احکام  نهایت منجر    در

اما اینکه قوه قضاییه مجوزی بدهد و .  یا خود شخص   دبر  پست می  یا  یعنی  دفتا  سنتی اتفاق می
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خدمت   .کنند  ت می فعالی الان دفاتر خدمات قضایی با این سیاست  بگیرد  خدمتی    ی آندر ازا

 دادهمبتنی بر  و    حاکمیتی  پلتفرمیک  . اینکه  دنداریک درآمدی هم    و  د نمی ده حاکمیتی انجام  

وضعیت فعلی با این حساسیت خیلی سخت   در برون سپاری کنند و از بیرون خدمت بگیرند    را

 د نبگیر  ار  دادهکه  بکنند  نند کمک  اهادی بتودکتر  آقای  اگر    دادهبحث تحلیل    درو پیچیده است.  

ابزارهای فناوری  و باشد یعنی صرفاً با نظر اساتید ند ن کنتحلیل  با استفاده از ابزارهای فناورانه و

پلتفرم هایی که بخش   از  امیدوارم بتوانیم.  باشدراهگشا    می تواندآنها  خروجی    ،شودهم دخیل  

 کنیم.خصوصی آورده استفاده  

 :  خانم رضایی توسط جمع بندی جلسه

و بعد هم از پردیس کنم  تشکر می  ،از مسئولان و مدیران قوه قضاییه که تشریف آوردندابتدا  من  

ظرفیت های شرکت های دانش بنیان  .  بگیردایجاد کرد که این تعامل شکل    اکه این بستر ر

 ر حوزه های دیگ  در  هاشرکتیم. این  آنها را دیدنمونه ای از  این جلسه    درو  خیلی زیادی دارند  

 .کنیم  احساس می در دستگاه قضا به طور جدی    ارآنها    ء بانکی حضور دارند ولی ما خلاحوزه  مثل  

مصنوعی   که حضور دارند هوش شرکت هایی    است.  دادهاصلی  مشکل  بحث هوش مصنوعی  در  

سهیل ت  به سمت و جلسه  بسنده کردند  به بحث های فرآیندی  صرفاً    دادهدارند اما اینجا بخاطر  

قوه قضاییه بحث اطاله دادرسی   در نم بیشترین مشکل  ک  . من فکر می ترف سامانه  فرایند از طریق  

جود چنین جلساتی و .  کندبرطرف    ااین مشکل ر  می توانداز راهکارهای دوستان  . بسیاری  ستا

 زبان مشترک کمک می   ایجاد و  به گفتمان سازی بین بخش خصوصی و بدنه حاکمیت    می تواند 

به شکل مطلوب تری   می تواند  این انتقال تجربه و دانش و شاید وصل کردن نیاز و راه حل   .کند

در برای دادن داده  مقاومت   و   کردند طرح  م  دادهحبس    در مورد   دوستانکه  نکته ای  .  شودانجام  

راه   ا ر  دادهآزمایشگاه تحلیل    است که ها این    بانک   درولی راه حل ما    ؛ داردهمه حوزه ها وجود  

بررسی   آن رااز هر جهت    نموده و  تحلیل  ابتدا  میخواهیم باز کنیمکه  را    داده هاییانداختیم و  

کنید مثل شمشیر دو لبه خطرهایی   از می ب  ار   دادهشما وقتی  یا نه.  دارد  کنیم که آیا ریسکی    می

 در پژوهشگاه چه  درچه   دادهلذا وجود آزمایشگاه تحلیل  .باشدبرای جامعه داشته می تواند هم  

کنم  من فکر می. قرار گیردتوجه  موردبخش خصوصی یا مرکز آمار مسئله مهمی است که باید 

نیاز قوه قضاییه ردن  ک  مطرح.  کنند  ها به ما مراجعه می  بعضی شرکت.  یابد  ادامهباید  این جلسات  
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 دار کردن جلسات این چنینی به جهتعنوان پروپوزال  و گرفتن راه حل از بخش های خصوصی به  

 . کندکمک    می تواند

 مجری 

نم اد  لازم می  .خانم دکتر رضایی که صمیمانه با ما در برگزاری رویداد همراهی کردند  با تشکر از

همانطور که خانم دکتر گفتند اینجا پایان   .تشکر کنماز تک تک عزیزان که قبول زحمت کردند  

به مراجع   ا نیم دوستان راما در پردیس به دنبال برقراری این شبکه هستیم بلکه بتو  .راه نیست

نیم. میفرمایند الحق ارس  به پایان می  ا. با جمله ای از حضرت علی جلسه روصل کنیم  مربوطه

بتوان در مقام توصیف بسیار راحت    شاید حق   التواصف و اضیقها فی التناصف.   اوسع الاشیا فی 

 .  دارددرباره اش صحبت کرد اما در مقام اجرا تنگناهایی 


